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ضمــن فعاليــات الــدورة الخامســة والعشــرين مــن مهرجــان الفنــون الإسلاميــة، افتتــح ســعادة عبــد اللــه 
بــن محمــد العويــس، رئيــس دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة، والأســتاذ محمــد إبراهيــم القصيــر، مديــر إدارة 
الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، مديــر المهرجــان، معــرض التصويــر الضوئــي »إسلاميــات - حــرف يدويــة« 
بالتعــاون مــع اتحــاد المصوريــن العــرب، وذلــك فــي مكتبــة الشــارقة العامــة، بحضــور أديــب شــعبان رئيــس 

الاتحــاد، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن والإعلامييــن ومحبــي التصويــر.
وتركــزت معظــم  دولــة،   15 يمثلــون  وعــرب  إماراتييــن  لمصوّريــن  عــملًا ضوئيــاً   40 المعــرض،  وتضمــن 
الأعمــال علــى تصويــر الفخاريــات بوصفهــا امتــداداً لتاريــخ الفــن الإسلامــي، وحرصــت علــى ترجمــة روح 
وشــعار المهرجــان »تجليــات«، كمــا ســعت فــي الوقــت نفســه إلــى خلــق عناويــن جديــدة تحاكــي الفنــون 

الإسلاميــة.
واطّلــع الحضــور علــى سلســلة مــن الأعمــال المميــزة، لاســيما المصــور الأردنــي طــارق إبراهيــم هــادي، 

والمصــورة الســعودية هنــاء تركســتاني، وهمــا مــن أبــرز المصوريــن العــرب.
وقــال شــعبان إن بصمــات المصوريــن العــرب المشــاركين لابــد أن تتوافــق مــع جمــال هــذا المهرجــان، 
ومــن هــذا المنطلــق تأتــي هــذه المشــاركة لمصوريــن مميزيــن، وهــي صــورة تعكــس دعــم الشــارقة للمصــور 

العربــي وحرصهــا علــى أن يجــد فيهــا حاضنتــه الثقافيــة والفنيــة لتحقيــق أهدافــه وتطلعاتــه.
وكــرّم عبــد اللــه العويــس ومحمــد القصيــر الفائزيــن فــي مســابقة المعــرض، وهــم: عيســى إبراهيــم مــن 
البحريــن فــي المركــز الأول، ومحمــد نجيــب مــن مصــر فــي المركــز الثانــي، وعبــد اللــه الخليلــي مــن 

الجزائــر فــي المركــز الثالــث.

" إسلاميات - حرف يدوية "..
 معرض ضوئي يحاكي الفنون الإسلامية
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“Islamics- Handicrafts”...
Photography Exhibition
Reflecting Islamic arts
As part of the activities of the twenty-fifth edition of Islamic Arts Festival, His Excellency Ab-
dullah bin Mohammed Al Owais, Chairman of the Department of Culture in Sharjah, and Mr. 
Mohammed Ibrahim Al Qaseer, the Director of the Cultural Affairs Directorate in the Department, 
and the Festival Director, inaugurated the photography exhibition “Islamics - Handicrafts” in 
collaboration with the Union of Arab Photographers, at the Sharjah Public Library, in the pres-
ence of Adeeb Shaaban, President of the Union, and a large number of artists, media staff, and 
photography enthusiasts.
The exhibition featured 40 photography works by Emirati and Arab photographers representing 
15 countries. Most of the works focused on capturing pottery as a remarkable extension of Is-
lamic art history. In addition, the works aimed to reflect the spirit and the theme of the festival, 
“Manifestations”, as well as create new narratives that contemplate Islamic arts.
The exhibition included a series of distinguished photography works, created by Jordanian pho-
tographer Tareq Ibrahim Hadi and Saudi photographer Hanaa Turkistani, who are known to be 
two of the most prominent Arab photographers in the region. 
Shaaban, President of the Union declared that the works of the participating Arab photogra-
phers significantly coincide with the beautiful theme of the festival. Therefore, their partic-
ipation would only reflect Sharjah’s constant support and guidance for Arab photographers 
through which they seek to fulfill their goals and aspirations. 
The exhibition included a competition by which Abdullah Al Owais and Mohammed Al Qaseer 
have awarded the winners of the competition, and they are: Issa Ibrahim from Bahrain who 
ranked the first place, Mohammed Najeeb from Egypt ranked the second place, and Abdullah Al 
Khalili from Algeria ranked the third place.
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يشــعر الزائــر لمعــرض الفنــان والخطّــاط الإماراتــي عبــد القــادر الريّــس، أنــه أمــام حكمــة وتجربــة 
تتجلــى عبــر حالــة رائعــة مــن الانســجام بيــن الخطاطيــن وملامــح الســكينة والرضــا التــي اســتمدها 
عبــر اشــتغالاته وتجربتــه مــع الحروفيــات الرائعــة، والتــي حملــت عنــوان »ســكينة الحــرف« فــي متحف 

الشــارقة للخــط.
فــي تقابلهــا  بهــا والمحســوب،  اللائــق  الريّــس علــى أخــذ حــروف معينــة حجــزت مكانهــا  يعتمــد 
واتّكائهــا علــى أرضيــة مذهلــة مــن الألــوان الزيتيــة والمائيــة التــي جعلــت حضــور المعــرض يعيشــون 
جماليــات اللوحــة التشــكيليّة مــن جهــة، وشــكل الحــرف الأنيــق المهيــب مــن جهــةٍ أخــرى؛ تمامــاً كمــن 
يتــرك بصمتــه الواثقــة والأصيلــة علــى أوراقٍ تخصّــه، بــل ممتلــكات وكنــوز يــدرك قيمتهــا الفنانــون 

العــرب والأجانــب وهــم يتجوّلــون فــي أرجــاء المــكان.
هــذه التوليفــة الإبداعيــة الجميلــة، كانــت ســبباً فــي وقــوف المثقفيــن عمومــاً، والفنانيــن تحديــداً، 
أمــام جلال وبهــاء الخــط العربــي؛ فقــد كان الضيــف مأخــوذاً ببهــاء ورونــق الخــط وجماليــات اللوحــة 

التشــكيلية، كأســلوب آســر فــي جــذب هــواة الفــن إلــى الخــط وتأليــف قلوبهــم عليــه.
وإذا كان كثيــرٌ مــن الفنانيــن اشــتغلوا علــى أن تكــون حــروف اللغــة العربيــة علــى شــكل ســفينةٍ مــثلًا، 
أو أيّ شــكل آخــر، فــإنّ الخــط العربــي هنــا يتخلــل كل الأعمــال، ويدخــل شــريكاً فــي الاحتفــاء أو فــي 

إضفــاء الجانــب النفســي الإيجابــي والطاقــة المحفــزة علــى اقتنــاء الأعمــال.
يقــول الفنــان عبــد القــادر الريّــس، لـــ »نشــرة المهرجــان« إنــه حــاول أن يقــف فــي منطقــة وســطى 
بيــن التجريــد الكامــل والعمــل الكلاســيكي، مــن خلال بحوثــه وتجريباتــه العديــدة؛ فبواســطة هــذا 
الدمــج اســتخدم اللوحــات المائيــة أو الزيتيــة، ليزهــو حرفنــا العربــي فــي عيــون الآخريــن، فــضلًا 
عــن زيــادة تقديرنــا نحــن أبنــاء اللغــة العربيــة الذيــن يعيــش معنــا الحــرف يوميــاً فــي الكتابــة وشــرف 

مهنــة الخــطّ.

إبراهيم السواعير
رئيس القسم الثقافي في جريدة الرأي الأردنية
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Alrais... Arabic Calligraphy 
& Plastic Painting in one template
Visitors to the exhibition “Serenity of Letter” by the Emirati artist and calligrapher Abdul-
qader Alrais, which takes place at the Sharjah Calligraphy Museum feel that they are in front 
of a wisdom and an experience that is manifested through a wonderful state of harmony 
between calligraphy and the features of serenity and contentment which he has derived 
through his work and experience with Hurufyyat. 
Alrais relies on using certain letters that have reserved their appropriate and thoughtful sta-
tus, by encountering and leaning on a magnificent ground of oil and watercolors that made 
the audience realize the aesthetics of the plastic painting on the one hand and the elegant, 
majestic shape of the letter on the other hand.
Just like someone who leaves his confident and authentic mark on papers that belong to 
him, but rather they are his possessions and treasures whose value is recognized by Arab 
and foreign artists as they tour around the place.
Such beautiful creative combination was the reason that intellectuals in general, and artists 
in particular, speculate in admiration the majesty of Arabic calligraphy, whereas the foreign 
guests were captivated by the splendor of the calligraphy art and the aesthetics of the plas-
tic painting, that attracted art enthusiasts to calligraphy and moreover make them adore it. 
However, we have previously witnessed many artists who have drawn calligraphy letters 
in the shape of a ship, for example, or any other shape, but here in this exhibition Arabic 
calligraphy permeates all works of art, amazingly celebrated by the audience, making them 
motivated  to acquire such works of art.
Artist Abdulqader Alrais stated that he tried to stand in the middle area between total ab-
straction and classical work, through his several researches and experiments. Through this 
combination, he used watercolor or oil paintings, to make our Arabic letter stand out in the 
eyes of others, moreover increase our appreciation, the native Arabic language users, where 
the letter lives with us on a daily basis through writing and through the honor of the cal-
ligraphy profession.

Ibrahim Al-Sawaeer
Head of the cultural section of the Jordanian Al-Rai newspaper
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ضمــن فعاليــات مهرجــان الفنــون الإسلاميــة، شــهدت ســاحة الخــط فــي قلــب الشــارقة، ورشــتين 
فنيتين في الخط  العربي، حيث حملت الأولى عنوان »أسرار التركيب في الخط الثلث الجلي 1«، 
وحاضر فيها الفنان التركي فرهاد قورلو، فيما جاءت الثانية بعنوان« الخط المغربي المبسوط 
بيــن جماليــة كتابــة المصحــف واللوحــة الفنيــة 1« للفنــان المغربــي عبــد الرحيــم كوليــن، وذلــك فــي 

مركــز الشــارقة لفــن الخــط العربــي والزخرفــة، بحضــور عــدد كبيــر مــن أســاتذة ومنتســبي المركــز.
واســتمع الحضــور خلال الورشــة الأولــى إلــى شــرح قورلــو فــي جماليــات وخصوصيــات التركيــب 
فــي الخــط الثلــث الجلــي، وأهــم مــا يميــزه عــن الخطــوط الأخــرى، والقواعــد الأساســية لكتابتــه، 
ومكانتــه المهمــة كونــه أحــد خطــوط التشــريفات، وارتــكازه فــي تشــكيلاته الفنيــة والزخرفيــة علــى 

القــرآن الكريــم وآياتــه بالدرجــة الأولــى، وكذلــك الأحاديــث النبويــة الشــريفة المثبتــة.
كمــا عــرج الفنــان التركــي علــى إبــراز عــدد مــن المــدارس الفنيــة الخطيــة المهمــة التــي أبدعــت 
فــي رســم الثلــث الجلــي، وتخطيطــه، عبــر اســتعراض نمــاذج عديــدة لكبــار الخطاطيــن، وقوالــب 
التركيــب والتشــكيل الفنــي الــذي يزيــد مــن جماليــات هــذا الخــط، وأبــرز الآليــات والتقنيــات التــي 
تبــرز جمــال الحــرف العربــي، وميــزة التناظــر والتماثــل فــي تشــكيله الفنــي المتبــع، لتنتهــي الورشــة 

بتوزيــع الفنــان نمــاذج مــن أعمالــه علــى الحاضريــن.
وفــي الورشــة الثانيــة، اســتمع الحضــور إلــى عبــد الرحيــم كوليــن، حيــث اســتعرض رحلــة الخــط 
العربــي، وارتباطــه بالتاريــخ الإسلامــي، وجمالياتــه التــي تطــورت ونمــت خلال الحضــارة العريبــة 
الإسلاميــة، مبــرزاً خصوصيــة الخــط المغربــي المبســوط الــذي يرتبــط فــي تقيناتــه وأســلوبه 
الفنــي بالخــط الكوفــي، موضحــاً أن فنانــي المغــرب أضافــوا إلــى هــذا الخط روحهم وخصوصيتهم 
الثقافيــة وحســهم الجمالــي، وفــي ختــام الورشــة عمــل كوليــن علــى كتابــة نمــوذج بشــكل مباشــر 

ليطلــع الحضــور بصــورة واضحــة علــى كيفيــة رســم هــذا الخــط المغربــي الجميــل.

علاء زريفة

ورشتان فنيتان تبرزان جماليات "الخط
الجلي والمغربي المبسوط"
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As part of the activities of Islamic Arts Festival, the Calligraphy Square in the heart of Shar-
jah hosted two workshops in Arabic calligraphy. The first was under the title “Secrets of 
Composition in Thuluth Jali Script 1” conducted by Turkish artist Ferhat Kurlu, while the 
second was titled “Moroccan Mabsout Script between the aesthetics of writing the Qur’an 
and the artistic painting 1” by the Moroccan artist Abderrahim Gouline. The workshops took 
place at the Sharjah Centre for the Art of Arabic Calligraphy and Ornamentation, in the pres-
ence of a large number of calligraphy teachers and Centre affiliates.
During the first workshop, the audience listened to Kurlu presentation on the aesthetics and 
features of composition in Thuluth Jali script, and the most important thing that distinguish-
es it from other scripts, in addition to the basic rules for writing it. During the workshop 
Kurlu explained the important status of the Thuluth Jali script for it is considered as one of 
the ceremonial scripts, where its artistic and decorative formations are being initially based 
on the Holy Qur’an, as well as the proven Prophet hadiths.
The Turkish artist also highlighted a number of important artistic calligraphy schools that 
excelled in drawing and planning Thuluth Jali script, by reviewing many examples of great 
calligraphers, installation templates and artistic formation that increased the aesthetics 
of this script. In addition, he revealed the most prominent techniques that highlighted the 
beauty of the Arabic letter, and the advantage of symmetry in the artistic composition. At the 
end of the workshop, the artist distributed models of his works to the audience.
In the second workshop, the audience listened to Abderrahim Gouline, as he explored the 
journey of Arabic calligraphy, its connection to Islamic history, and its aesthetics that devel-
oped and grew during the Arab Islamic civilization. In addition, he highlighted the specialty 
of the Moroccan Mabsout script, which techniques and artistic style are known to be related 
to the Kufic script.
Also he explained that Moroccan artists added to this calligraphy their spirit, cultural char-
acteristic and aesthetic sensation. In conclusion, Gouline wrote a model in front of the audi-
ence to show them how to draw this beautiful Moroccan script.

Alaa Zarifa

Workshops highlight
the aesthetics of  “Jali & Moroccan
Mabsout Calligraphy”
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عبد الله محمد العويس
رئيس اللجنة العليا للمهرجان
محمد إبراهيم القصير
مدير مهرجان الفنون الإسلامية
نورة محمد البقيش
مسؤول مهرجان الفنون الإسلامية
إعداد وتحرير
محمد أبو لوز
ترجمة
أسماء الشموسي
اللجنة الإعلامية
خالد مسلط
نورة شاهين
التصميم والدعاية والمطبوعات
محمد باعشن
أميرة الشامسي
عائشة بطي
موزة ساحوه
شيخه السويدي
تصوير ضوئي
إبراهيم خليل حمو
راشد السبوسي
عبيد البدور
صلاح محمود
مراجعة وتدقيق: إسلام أبو شكير
 تنضيد: عبد الرحمن ياسين
التسويق: علياء عيسى نوخذا

برنامج مهرجان الفنون الإسلامية 2023، في الفترة من 14 ديسمبر 2023 ولغاية 21 يناير 2024. تقام طوال فترة المهرجان
ورش فنية تجريبية ينجزها مبدعون من مختلف دول العالم.

Islamic Arts Festival 2023 Programme. From 13 December 2023 till 21 January 2024. The festival hosts
several workshops held by artists from different countries of the world.
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